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حاشیه های محیط زیستی 
المپیک پاریس

در هفته ای که گذشت، المپیک پاریس 
به پایان رســید. نصف کردن ردپای کربن در 
مقایسه با میانگین المپیک های لندن ۲۰۱۲ 
و ریو ۲۰۱۶ بخشــی از برنامه محیط زیستی 
برگزارکنندگان این رویداد ورزشــی بود. در 
این یادداشــت به برخی اخبار و حواشــی 
زیســت محیطی و حقــوق حیواناتــی این 

رویداد اشاره شده است.
در راستای کاهش ردپای کربن، بخشی 
از اقدامــات برگزارکننــدگان المپیــک در 
ســه بخش مبلمــان، تجهیــزات انرژی و 
ساخت وســاز، قابل توجه است. در بخش 
مبلمان، اجاره گرفتن بــر خریدن ارجحیت 
داده شــد. اجاره کردن قایــق برای نمایش 
افتتاحیــه و حضــور قایق هایی با اشــکال 
متفاوت بارزترین نکته این بخش بود. ضمن 
اینکه اســتفاده از تخت های قابل بازیافت 
از دیگر مواردی بود که بســیار خبرساز شد. 
اســتفاده از منابع انرژی تجدید پذیر بخشی 
از اقدامات ســبز برای تأمین انرژی بود. در 
زیرســاخت های  نیز  ساخت وســاز  بخش 
المپیک پاریس از فناوری های ساخت وساز 
کم کربــن (قاب های چوبــی، بتن کم کربن، 
مــواد بازیافتی و...) بهره بردند که انتشــار 
گازهای گلخانه ای مرتبط با ساخت وســاز 
در دهکده ورزشــکاران و مرکز آبی را تا ۳۰ 

درصد کاهش داد.
در کنار مــوارد فوق، نخســتین خبری 
که پیش از المپیک منتشــر شــد مربوط به 
برنامه غذاهای دهکده المپیک بود. در این 
رویداد برای نخستین بار بیش از ۶۰ درصد 
غذاها غیرگوشــتی بود. این اقدام با هدف 
حمایت از محیط  زیست انجام شد و البته با 
اعتراض برخی از ورزشکاران نیز همراه بود. 
هرچند در ادامه مسابقات، کسب مدال های 
گیاه خوار  ورزشــکاران  توســط  رنگارنــگ 

پاسخی بود به این اعتراضات!
در نخســتین روزهای برگزاری المپیک 
ســوارکار  دوژردن»،  «شــارلوت  پاریــس، 
بریتانیایی که ســابقه کســب چنــد مدال 
المپیــک را دارد به دلیل انتشــار ویدئویی 
که نشــان مــی داد هنگام تمرین با اســب 
خود بدرفتاری کرده اســت بــا نظر کمیته 
مجبور  اسب ســواری  مســابقات  برگزاری 
به ترک المپیک شــد. این مســئله اگرچه 
ظاهــر حیوان دوســتانه ای دارد، اما وقتی 
بدانیم که هرســال بیش از ۸۰۰ اسب حین 
تمرین و مســابقه فقط در آمریکا مجروح 
و کشــته می شــوند آن وقت می توان گفت 
اخراج این اسب سوار چیزی جز رفاه شویی 
(Welfare Washing) نیســت. رفاه شویی، 
آن چنان که در یادداشــت های قبلی آمده، 
عبارت است از اقدامات تبلیغاتی با ظاهری 
حیوان دوســتانه اما در راستای حفاظت از 

یک صنعت یا پدیده حیوان ستیزانه.
حضور ورزشــکاران گیاه خــوار از دیگر 
نــکات جالب توجــه این مســابقات بود. 
بر اســاس اطلاعاتی که منتشر شده، بیش 
 (Vegan) از ۱۵ ورزشــکار گیاه خوار مطلق
در این مســابقات حضور داشتند و احتمالا 
 (Vegetarian) تعداد ورزشکاران گیاه خوار
چند برابر این عدد بوده اســت. ورزشکاران 
وگان موفق به کســب ۵ مدال در رنگ های 
مختلف شــدند. نخستین ورزشــکار وگان، 
«ویوین کنگ» از کشور هنگ کنگ بود که در 
رشته شمشیربازی موفق به دریافت مدال 
طلا شــد. پرافتخارترین ورزشــکار وگان نیز 
«دایانا توراسی»، بازیکن تیم بسکتبال زنان 
آمریــکا بود که تاکنون شــش مدال طلای 
المپیک کسب کرده است. البته مشهورترین 
ورزشــکار با رژیم غذایی گیاهی نیز «نوواک 
جوکوویچ»، تنیسور پرافتخار صربستانی بود 

که مدال طلای تنیس را به خانه برد.
آلودگــی رود ســن از دیگــر حواشــی 
محیط زیســتی این المپیک بود. شهرداری 
پاریس اعلام کرده بود که با صرف بیش از 
۱.۵ میلیارد دلار، موفق شــده است کیفیت 
این رودخانه را به حدی برســاند که پس از 
صد سال قابل شنا کردن باشد. البته خبرها 
در مورد آلوده  بودن یا نبودن سن تا روز آخر 

مسابقات ادامه داشت .
المپیک  دیگر حاشــیه محیط زیســتی 
پاریس هزاران کیلومتر دورتر از پاریس اتفاق 
افتاد. ســواحل تاهیتی در قاره اقیانوســیه 
جایی بود که مســابقات موج سواری در آن 
برگزار شــد. کشور فرانسه در سال ۱۹۷۴ در 
این مستعمره خود آزمایش هسته ای انجام 
داده بود و عوارض آن بر ســلامت و جسم 
مردم منطقه همچنان مشــاهده می شود. 
مردم بومی این کشور از حضور رسانه هایی 
که برای پوشــش اخبار موج ســواری آمده 
بودنــد نهایت اســتفاده را برای رســاندن 

صدای خود به جهانیان کردند.

حمایت های انحصار
در حوزه تولید تجهیزات پزشکی

در هیئت امنای صرفه جویــی ارزی، خریدها از تولید داخل به مانیتور 
علائــم حیاتی، ونتیلاتور و تخت و ساکشــن و تخت و تشــک مواج و 
برخی دســتگاه های تصویربرداری منحصر شــده و چرخش خریدها بین دو، 
ســه تأمین کننده یا تولیدکننده هر گروه به نوبت  تکرار می شــود. بعد شــعار 

حمایت از تولید داخل و شرکت های دانش بنیان هم می دهیم.
شــرکتی که تــازه دانش بنیان شــده و تولید با کیفیت با مجــوز اداره کل 
تجهیــزات و اداره بهره بــرداری وزارت صمــت دارد، می خواهد در مناقصه 
هیئت امنــای صرفه جویــی ارزی، رقیب آن چند تا شــود. حتی اگر قیمتش 
چندین درصد پایین تر از بقیه باشــد، می گویند باید پایه نصب داشــته باشید، 
مثلا چند صد تا از این دســتگاه در جایی نصب داشته باشید تا مطمئن شویم 

که خوب است تا از شما بخریم.
نکته: اگر مطمئن نیستید این دستگاه خوب است، پس چرا مقام بالادستی 
که اداره کل تجهیزات پزشکی و وزارت بهداشت است، به این دستگاه پروانه 
بهره برداری و تولید و توزیع داده اســت. اگر وزارت بهداشــت را قبول ندارید 
کــه ماهیت ندارید. اگر وزارت بهداشــت را قبول دارید، چرا آن شــرکت باید 
پایه نصب داشــته باشد. حتی اگر پایه نصب یک قانون عمومی باشد، چطور 
در زمــان کرونا تعداد زیادی ونتیلاتور از کســی خریدیــد که هیچ پایه نصبی 
نداشت، در صورتی که هم واردات و هم تولید می توانستند با پایه نصب قبلی 

و به همان قیمت تأمین کنند.
یکی از آسیب هایی که در خرید ونتیلاتور در زمان کرونا به وجود آمد، این 
بود که اگر پول ونتیلاتورها صرف خرید واکسن می شد، اتفاق بزرگی می افتاد. 
۸۵ درصد افرادی که واکســن زدند، هیچ وقت در CCU و ICU نرفتند، مگر 
اینکــه نقص ایمنی داشــتند. ولی ۸۵ درصد افرادی کــه کرونا گرفتند و زیر 
دستگاه ونتیلاتور رفتند، دیگر زنده بیرون نیامدند. اینجا اهمیت پیشگیری به 
جای درمان مشخص است. مگر یک تولیدکننده که حتی با ارز ترجیحی کالا 
را وارد می کند، می تواند خارج از سیســتم نظارتی وزارت بهداشت بفروشد؟ 
از ورود تا مقصد مشــرف زیر نظر اســت. ارزی که ســال قبــل به تجهیزات 
پزشکی دادیم، بیشتر از امسال بود و ارزی که سال پیش به تجهیزات پزشکی 
دادیم، کمتر از ســال قبل بود. هر سال ارز حمایتی از تجهیزات پزشکی را کم 
کرده ایم. اگر کمبودی به وجود نیامده، نشانه مدیریت است که کمبود هم به 

وجود آمده که ناشی از کمبود تخصیص ارز است.
از آنجا که ارز را کمتر داده ایم، نشان دهنده این است که قاچاق معکوس 
به وجود نیامده اســت. اگر قاچاق معکوس بــود و تقاضای کاذب به وجود 
می آمد، باید ارز بیشــتری می دادیم و به جای دو میلیارد دلار، ســه میلیارد 
دلار می دادیــم که می گفتیم یک میلیارد دلار خارج شــده و تقاضای کاذب 
اســت. درصورتی که ارز را کم کردیم و به همان نســبت کمبود زیاد شد که 
نشان دهنده این است که قاچاق معکوس وجود ندارد و خیلی شارپ است، 
چون کالایــی که فینیش پروداکــت (محصول نهایی) اســت، در تجهیزات 
و ملزومات پزشــکی از ورود تا کارگزاری در بدن بیمار رصد می شــود. حال 
فرض کنیم ســت ســرم، آنژیوکت و برخی از پانسمان های تخصصی که نیاز 
به واردات دارند، مشــمول ارز ترجیحی نمی شوند که صرفه اقتصادی برای 

قاچاق کالا داشته باشد.
بدون تفکر برخی افراد تمامیت طلب می گویند کالایی که ارز حمایتی هم 
نمی گیرد، بیش بود داشت، خوب اگر بیش بود دارد، چگونه قاچاق معکوس 

می شود، مگر گران وارد نشده است؟
جمعیت ما با ترکیه برابر است، آنها هم مثل ما واردات کالا در تجهیزات 
پزشکی دارند و میزان واردات شان در تجهیزات پزشکی از ما بالاتر است. ۲.۵ 
میلیارد دلار تجهیزات پزشــکی واردات دارند و ما ۱.۵ میلیارد دلار. کجا این 
قاچاق معکوس اســت. قاچاق را قبول دارم اما از آن طرف به این سو آمده 
است. همان طور که اگر ببینید، قاچاق انواع تجهیزات تشخیصی است چون 
مجوز نمی دهند. لیزرهای قاچاق بیداد می کند، چون مجوز و ارز نمی دهند. 
قاچاق دســتگاه های مکمل درمان فراوان است، چون ارز به آنها نمی دهند. 
داروها مثل برخی واکســن ها را به صورت قاچــاق معکوس به داخل ایران 
می آورند، مانند گارداســیل چون به این ارز نمی دهند، پس به صورت قاچاق 

می آید چون متقاضی وجود دارد.
اینکه جامه سپید به تن تولید بپوشانیم و جامه سیاه به واردات بپوشانیم 
و بگوییــم ارز می بــرد، اتفاقا جامه واردات هم بســیار ســفید اســت چون 
تجهیزات و ملزومات پزشــکی مشمول ارز حمایتی یا تالار ۲ از ورود تا توزیع 

و مصرف همیشه رصد شده و می شود.

میانگین «معدل» دبیرستانی ها
 با ۵۵ صدم افزایش به ۱۰.۸۹ رسید

رئیس مرکز ســنجش و ارزیابی کیفیت آموزش وپرورش با بیان اینکه 
تحلیل نهایی امتحانــات نهایی دانش آموزان به پایان رســید، گفت: 
دربــاره میانگین معــدل دانش آمــوزان در پایه دوازدهم در ۴ رشــته علوم 
تجربی، ریاضی، علوم انســانی و علوم معارف، ارتقــای نمره صورت گرفته 
است.محسن زارعی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در رشته علوم تجربی، 
میانگین معدل دانش آموزان از ۱۱.۲۳ سال گذشته به ۱۲ رسیده است، گفت: 
در رشته ریاضی-فیزیک از ۱۰.۷۹ به ۱۱.۸۲، در علوم انسانی از ۸.۷۵ به ۹.۱۳ 
رسیده است. معدل میانگین در مجموع سه رشته، از ۱۰.۲۳ به ۱۰.۸۹ رسیده 

و ۵۵ صدم در مجموع در سه رشته، ارتقای نمره صورت گرفته است. 
مطلوب بــودن این نمرات از این رو اســت که مرجعیت به کتاب درســی 
و معلم بازگشــته اســت و باید ایــن تداوم پیــدا کند. خیلی ها نگــران پایه 
دهم بودند امــا عملکرد دانش آموزان پایه دهم نســبت به دو پایه یازدهم 
و دوازدهم بهتر بوده اســت. در رشــته تجربی عملکرد میانگین نمرات پایه 
دهم ۱۲.۶۴، پایه یازدهم ۱۲.۵۴ و پایه دوازدهم ۱۲ اســت. در رشته ریاضی-
فیزیک عملکــرد میانگین نمرات پایه دهم ۱۲.۶۹، در رشــته یازدهم ۱۱.۲۶، 
در پایه دوازدهم ۱۱.۸۲ اســت. در رشــته انســانی میانگین نمرات پایه دهم 
۹.۴۲، پایه یازدهم ۹.۲ و پایه دوازدهم ۹.۳ است. مجموع میانگین معدل در 
رشته های دوره نظری برای پایه دهم ۱۲.۵۸، برای پایه یازدهم ۱۱.۲۷ و برای 

دوازدهم ۱۱.۴۷ است. 
زارعی گفت: نتایج نشــان می دهد که مــدارس غیردولتی نتایج ضعیف تری 
نسبت به مدارس دولتی داشــته اند. در مجموع میانگین مدارس غیردولتی 
در امتحانــات نهایی در هر ســه پایه از مدارس دولتی پایین تر اســت. علت 
این اســت کــه مــدارس غیردولتی کمــاکان بــر مهارت های تســت زنی و 
حافظه محوری تأکید دارند در حالی که باید به معلم محوری و کتاب درســی

رجوع کنند.

پرستاری با خونِ دل
مروری بر اعتراضات پرستاران و دلایل آن در ماه های گذشته

حقوق حیوانات یادداشت

جامعهجامعه

شرق: «یک ساعت کار پرستاری = یک عدد چوب بستنی». این جمله تصویر یکی از پلاکاردها در دست 
پرستاران معترض در روزهای گذشــته بود؛ مشتی نشانه خروار. چکیده آنچه پرستاران را جان به لب 
کرده و حالا دیگر کار از کار اعتراضات موقتی از این بیمارستان و آن بیمارستان گذشته است. واخواهی 
آنها، این روزها متشــکل تر از همیشه شهر به شــهر را درنوردیده و دیگر به قول دبیرکل خانه پرستار، 

اعتراض صنفی به یک مسئله سیاسی تبدیل شده است.
به گفته دبیرکل خانه پرســتار این ماجرا از اســتان البرز و شــهر کرج شروع شــد و الان حدود ۵۰ 
بیمارستان درگیر این اعتراضات هستند. پرستاران شیرازی اما قیامت کردند و در تمام بیمارستان های 
دولتی انتقاد خود را نشان دادند. کار به شهرها و استان های دیگر هم کشیده شد؛ از جمله استان های 
مرکزی، کهگیلویه وبویراحمد، خراســان رضوی و... . وضعیت نامناسب معیشتی پرستاران، مهم ترین 
دلیل این اعتراضات اســت. البته نداشتن امنیت شغلی، گاهی رعایت نشدن کرامت و شأن اجتماعی 
پرســتاران و البته تهدیدهای جانی از سوی برخی همراهان بیمار، دیگر دلایل نارضایتی پرستاران در 
ماه های اخیر اســت. گلایه ای که گرچه برای ســال های متمادی مطرح است، اما در ماه های اخیر به 
اوج خود رســیده و به تحصن پرســتاران به صورت گسترده  منجر شده اســت؛ تا جایی که در برخی 
نقاط پرســتاران به اخراج و تعدیل هم تهدید شــده اند، اما به گفته خودشان باکی ندارند و به قولی، 
دیگر آب از سرشــان گذشته اســت. می گویند اخراج را به جان می خریم به شرط اینکه این وضعیت 

سر وسامانی بگیرد.

مشکلات عمده
چندی پیش، محمد شــریفی مقدم، دبیر کل خانه پرســتار، در گفت وگویی با «شرق» به مشکلات 
عمده پرستاران اشاره کرده بود: «اول اینکه در ایران با کمبود پرستار مواجه هستیم. در دنیا یک نُرمی 
برای پرســتاری وجود دارد. مثلا در اروپا به ازای هر هزار نفر، ۱۰ پرســتار وجود دارد. در بعضی جاها 
این تعداد به ۱۲ نفر هم می رسد و بعضی جاها نیز هشت تا ۹ پرستار به ازای هزار نفر موجود است. 
متوسط این رقم شش تا هفت پرستار است. سازمان بهداشت جهانی حداقل این رقم را سه نفر اعلام 
کرده اســت؛ یعنی اگر به ازای هر هزار نفر کمتر از سه پرستار وجود داشته باشد، مردم دچار خسارت 
می شــوند و مرگ ومیر بالا می رود؛ یعنی تعداد پرســتار با میزان مرگ ومیر ارتباط مستقیمی دارد. در 
کشور ما این رقم ۱٫۶ تا ۱٫۷ پرستار به ازای هر هزار نفر جمعیت است؛ یعنی تعداد پرستاران در ایران 

نصف حداقل اســتاندارد جهانی اســت. بنابراین مردم هم نصف 
خدماتی را که باید دریافت کنند، نمی گیرند». به عقیده او پرستاران 
موجــود، انگیزه ای برای ادامه کار ندارند: «در دنیا پرســتاران جزء 
قشری هستند که بالاترین حقوق ها را می گیرند؛ چراکه این شغل، 
ســخت، پرخطر، پرمســئولیت و پراســترس اســت. برای همین 
دولت هــای مختلف در دنیا نگاه ویژه ای به این شــغل دارند تا به 
طرق مختلف بتوانند از سختی این شغل کم کنند. انگیزاننده های 
مالی و حقوق یکی از همین شیوه هاســت. مثلا پرستاران در اروپا 
حدود ســه تا چهار هزار یورو حقوق می گیرند یا در آمریکا به طور 
متوســط حدود پنج هزار دلار دریافتی دارنــد. در عین حال تعداد 
پرستاران هم به قاعده اســت و فشار روی آنها به نسبت کشور ما 

کمتر است».
موضــوع دیگر مورد اشــاره شــریفی مقدم، اختلاف حقوق 
پزشک و پرستاران بود: «این اختلاف حدود دو تا سه برابر در تمام 

دنیاســت؛ اما در ایران این اختلاف تا صد برابر می رســد». همچنین وجود مافیا در نظام ســلامت، 
پایین بودن شأن و منزلت پرستاران، ساعات کار طولانی، اضافه  کاری های اجباری و پرخطر بودن این 
شــغل از دیگر عوامل بی انگیزگی پرســتاران و ترک این شغل اســت. او به تازگی به بعد جدیدی از 
مشــکلات از جمله خشونت همراهان بیمار علیه پرستاران نیز اشاره کرد و به «شبکه شرق» گفته 
اســت که طبق آمار، بیش از ۳۰ درصد پرستاران خشونت فیزیکی در محیط کار را تجربه کرده اند: 
«خیلی مواقع مشکلاتی در اورژانس وجود دارد که اصلا ربطی به پرستار ندارد؛ مثلا ویلچر نیست 
یا پزشــک هنوز نیامده اســت. چون در این مواقع در دســترس ترین فرد پرســتار است به او حمله 
می کنند. پرســتاران بیشتر از ســایر کارکنان کادر درمان در معرض تهاجم همراهان بیمار هستند». 
فاطمه بحرینی، رئیس هیئت مدیره نظام پرســتاری مشــهد هم به این موضوع اشاره کرده است: 
«پرستار متخصص ما جان بیمار را در دست دارد و بُعد معنوی و روحی و روانی پرستاری جایگاهی 
است که نمی توان در کلام آورد؛ اما پرستاران ما از ساعتی ۲۰ هزارتومان تا فردی با سابقه ۲۸ سال 
خدمت، ساعتی ۴۳ هزارتومان بدون کسر مالیات اضافه کار دریافت می کنند. برخی ادارات نیرو زیاد 
دارند که نیاز به اضافه کار نیست، اما پرستاران به اجبار اضافه کار باید بمانند». او همچنین گفت که 
حقوق ساعت اضافه کار را با مجوز هیئت امنا و حمایت های رئیس دانشگاه مشهد دو برابر کرده ایم 
اما باز هم این مقدار پول، کفاف زندگی و فرســایش جســمی بچه هــا را نمی دهد. باید به جامعه 
پرســتاری حق داد که خسته شوند. پرستاران ما سال هاســت که معترض هستند. زمانی اعتراض 

داشتیم که چرا تعرفه گذاری انجام نمی شود و اکنون به نحوه اجرای تعرفه گذاری اعتراض داریم.

نرخ بالای مهاجرت
وضعیت نامناسب پرســتاران در ایران و مشکلات ریز ودرشتی که با آن دست وپنجه نرم می کنند، 
عاملی شــتاب دهنده در نرخ مهاجرت پرستاران است. ماه گذشته فریدون مرادی، عضو شورای عالی 
نظام پرســتاری به مهر گفته بود که هر ماه، ۱۵۰ تا ۲۰۰ پرســتار از کشــور مهاجرت می کنند: «مشکل 
اصلی آنها تأمین نشدن معیشت است؛ درحالی که بسیاری از آنها تمایل دارند در کشور خودشان ارائه 
خدمت کنند. به ازای هر دانشــجوی پرستاری ۱.۵ تا دو میلیارد تومان بابت تحصیل و آموزش هزینه 
می شــود، اما به راحتی این نیروهای جوان آموزش دیده را که سرمایه کشور هستند از دست می دهیم 

و به کشورهای همسایه می روند».
این روزها کمبود نیروی انسانی در حوزه پرستاری به یکی از مشکلات بغرنج بدل شده است. احمد 
نجاتیان، رئیس کل سازمان نظام پرستاری نیز دراین باره گفته است: «در شرایط کنونی چند نگرانی در 
حوزه ســلامت وجود دارد که اصلی ترین آن، کمبود شدید نیروی انسانی است که در حوزه پرستاری، 
این وضعیت خیلی بغرنج است. اســتخدام های جدید کاری برای رفع کمبود نیروی پرستاری ایجاد 
نکرد». او هم از افزایش دو برابری درخواست مهاجرت پرستاران خبر داد و این مسئله را زنگ خطری 
برای نظام ســلامت کشور دانست: «کمبود نیروی پرستاری باعث می شود بعضا یک پرستار از هشت 
بیمار مراقبت کند که همین موضوع با آسیب هایی برای بیمار و پرستار همراه است. مطالعات نشان 
می دهد نیروهای پرستاری بعد از ۱۰ سال خدمت، دچار عوارض جسمی و روحی ناشی از سختی کار 

می شوند و از همین رو، باید زودتر بازنشسته شوند».
علاوه بر مهاجرت اما تغییر شغل پرستاران بحران جدیدی در فضای بیمارستانی ایجاد کرده است. 
شــریفی مقدم به خبرآنلاین گفته است که خیلی از پرستاران به  شــغل آزاد رو می آورند و می گویند 
«راحت شــدم از پرستاری». به گفته او بدترین کاری که پرســتاران انجام می دهند رانندگی در اسنپ 
اســت که دو برابر پرستاری، درآمد دارند: «پرســتاران دنبال کارهای اداری رفته اند؛ به کارهای بیمه، 
آموزش وپرورش و شهرداری می روند. عده ای از پرستاران هم ترجیح داده اند خانه نشین شوند. پرستار 
می گوید در یک شــیفت اضافه کاری به  مــن ۱۴۰ هزار تومان می دهند که پــول ایاب وذهاب من هم 
نمی شود. الان در هر ساعت اضافه کاری پرستاری، ۲۰ هزار تومان می دهند. من می خواستم از محلی 
به  منزل بروم، ۱۸۰ هزار تومان کرایه اسنپ شد. پرستار در یک ماه 
۱۲ میلیون تومان می گیــرد. خانمی که یک فرزند دارد، ماهانه ۱۰ 
میلیون تومان باید هزینه مهدکودک بدهد. برایش به صرفه تر است 

در خانه بنشیند و کار نکند».

در آستانه دولت جدید
شــاید یکی از دلایل شــدت گرفتن اعتراضات پرستاران، فضای 
انتقالی از دولت ســیزدهم به دولت چهاردهم باشــد. با روی کار 
آمدن مســعود پزشــکیان به عنوان رئیس جمهــور جدید ایران، 
پرستاران از موقعیت اســتفاده کردند تا مطالبات خود را جدی تر 
و منسجم تر از گذشته پیش ببرند؛ به ویژه آینکه پزشکیان خود نیز 
از جامعه پزشــکی برخاسته و با آنچه در نظام پرستاری می گذرد، 
بیگانه نیســت. اما متأسفانه در روزهای گذشته دولت جدید هنوز 
واکنشی نسبت به این اعتراضات نشــان نداده است. این درحالی 
است که به گفته دبیرکل خانه پرستار در گفت وگو با خبرآنلاین، اعتصابات و اعتراضات پرستاران دارد 
تبدیل به یک مســئله کشوری می شود و این اتفاق پسندیده ای برای دولت چهاردهم در روزهای اول 
کاری اش نیست. درست است که رفع مشکل و درخواست های پرستاران پدیده ای مزمن و کهنه است 
که حل آن یک روزه امکان پذیر نیســت، ولی با مذاکره نمایندگان دکتر پزشــکیان با ایشان می توان به 
توافقاتی برای بازگشــت به کار آنها دست یافت تا در فرصت مناسب مشکل تا حدودی تعدیل شود. 
البته دیروز خبر رسید که سازمان بازرسی با توجه به وظایف ذاتی در مورد نظارت بر حسن جریان امور 
و اجرای صحیح قوانین و نظر به گلایه  های پرستاران در نقاط مختلف کشور در چند هفته اخیر، همه 
ذی نفعان این حوزه را دعوت کرد و موضوع را مورد بررسی قرار داد. در این نشست با حضور مسئولان 
مربوطه از جمله وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، دانشگاه علوم پزشکی، سازمان برنامه و 
بودجه، سازمان امور اداری و استخدامی، سازمان بیمه سلامت و سازمان تأمین اجتماعی نمایندگان 

جامعه پرستاری درباره مشکلاتشان توضیح دادند.
در نهایت قرار شــد با هدف رفع مشــکلات، راهکارهایی در راســتای حــل بلند مدت موضوعات 
پیش آمده اتخاذ شــود. همچنین قرار شد کارگروه هایی با محوریت سازمان بازرسی کل کشور تشکیل 
شود. روز پیش از آن هم رئیس دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفته بود که برای جبران کمبود پرستار 
و کاهش میزان اضافه کاری پرســتاران، مجوز جذب حدود ۳ هزار پرســتار دریافت شده، اما با تغییر 
دولت کمی به تعویق افتاده است. او قول داد که به طور حتم این موضوع در حال پیگیری خواهد بود.

شرق: کارگران کارخانه ها، پرستاران، معلمان و حالا صاحبان 
مهدهای کودک به شرایط سخت خود انتقاد دارند. روز چهارشنبه 
جمع زیادی از مدیران و بنیان گذاران مهدهای کودک با حضور در 
خیابان پاستور خواســتار پیگیری نیازها و شرایطی شده اند که به 
گفته مالکان مهدهای کودک آنها را تا یک قدمی تعطیلی کشانده 
است. قرارشان ساعت هشت صبح جلوی نهاد ریاست جمهوری 
اســت. از جلوی رستوران پاســتور بیشــتر اجازه بالارفتن ندارند 
و در پــارک کوچک حاشــیه خیابان جمع شــده اند. اکثریت زنان 
هســتند. زنانــی با انــرژی اما مطالبه گــر که می گوینــد به دلیل 
سیاســت های یک بام و دو هوایی که آمــوزش و پرورش در قبال 
مهدکودک ها دارد آنها در معرض تعطیلی و ورشکســتگی قرار 
دارند. قرار می شود سه نماینده از آنها وارد نهاد شود و کسی هم 
حرف هایشــان را گوش کند. از گوشه و کنار می شود صدایشان را 
شنید. بنرهایشان را در دست گرفته اند و با سکوت اعتراض خود را 
عنوان می کنند. آنها به رشد قارچ گونه خانه های کودک غیرمجاز 
و اجازه دادن به مدارس برای تشــکیل دوره پیش دبســتانی اول 

اعتراض دارند. 
یکی از مدیران مهد در گفت وگو با «شــرق» درباره این ماجرا 
می گوید: «ســال ۱۳۹۹ به صورت کامــلا ناگهانی تولی مهدهای 
کودک از بهزیســتی به آموزش و پرورش ســپرده شد. آموزش و 
پرورش هم آمادگی لازم را برای این تغییر نداشــت. بعد از اینکه 
زیر نظر وزارت آموزش و پرورش رفتیم، تا همین لحظه بســیاری 
از مسائل ما بلاتکلیف است. بحث شهریه، ثبت نام و... بلاتکلیف 
است. حتی مدارس غیرانتفاعی از پرداخت مالیات معاف هستند 
اما ما مالیات پرداخت می کنیم. همه اینها مواردی اســت که یک 
مجموعه خصوصی دارد که آموزشــی اســت، اما جالبی ماجرا 
این اســت که نظارت بر این مجموعه خصوصی دولتی اســت». 
وی افــزود: «مدارس اعم از دولتــی و غیرانتفاعی همه امکانات 
آموزشــی را دارند و از بیمــه و مالیات معاف هســتند، امکانات 
آموزشــی در اختیار آنها گذاشته می شــود ولی متأسفانه ما هیچ 
امکاناتــی نداریم. ضمن اینکه ثبت نام پیش دبســتانی  را در همه 

مراکز آموزشــی آزاد کرده اند. در حالی که پیش دبستانی مختص 
مهدکودک است، اما یک دبیرستان هم مورد داریم که بنر زده برای 

ثبت نام پیش دبستانی دوره یک و دو».
این مدیر مهدکودک در ادامه با اشاره به عدم رسیدگی به رشد 
مراکز غیرمجاز نگهداری کودک گفت: «طرف یک مغازه ۳۰ متری 
را گرفته و شبیه کافه کرده و چهار تا اسباب بازی گذاشته و اسمش 
را گذاشــته KIDSCLUB به همین راحتی کار کودک می کند. اما 
منی که مهدکودک دارم و یک ســال اســت دنبال مجوزم و هنوز 
مجوز تطبیقــم نیامده و با هزاران دوندگی فقط مجوز تأســیس 
گرفتــه ام، اجازه این کار را ندارم. در حال حاضر استانداردســازی 
مهدکودک ها زیر ۸۰۰ میلیون نیســت، شــما بایــد یک محیط را 
اســتاندارد کنی و یک مهدکودک بنا به اســتانداردهای خودشان 
حداقل باید ۵۰ متر حیاط داشــته باشــد. چطور ممکن است یک 
مرکز غیرمجاز به راحتی کار می کند». او در ادامه گفت: «قرار بود 
همه ۱۷ ارگانی که مجوز مهدکودک ها را می دادند زیر نظر سازمان 
ملی و تربیت باشــند، اما این اتفــاق نیفتاد. وزارت ارشــاد برای 
خودش مجــوز می دهد، برخی مراکز فرهنگی- عقیدتی مدارس 
راه انداخته اند و عملا تیشــه به ریشه مهدکودک ها زده اند». بعد 
از ساعتی نمایندگان از دیدار با یکی از نمایندگان رئیس جمهوری 
بازگشتند و خبر از قول های مساعد دادند و نامه ای را برای رساندن 
به دست مسعود پزشــکیان با اسامی مدیران مهدهای کودک در 
دفتر نهاد ریاســت جمهوری گذاشــتند. در بخش هایی این نامه 
آمده است: با عنایت به موارد ذیل، حمایت از این گروه فرهنگی و 
درج پاره ای مشکلات خواهشمند است از ورشکستگی و تعطیلی 
تدریجی این مراکز تخصصی که دارای پیشــینه طولانی هســتند، 
جلوگیری به عمل آید و به خشت اول یعنی اوان کودکی تا شش 
ســال تمام، اهمیت و اهتمام ورزیده شود؛ لذا پاره ای از مطالب را 

به استحضار می رساند.
۱-جلوگیــری از افزایش در تعداد و کمیــت قارچ گونه مراکز 
پیش از دبســتان برای کودکان ۴ و ۵ و ۶ ساله جهت پیشگیری از 

آسیب های جسمانی و روانی ضروری به نظر می رسد.

چه با داشــتن مجوز و دارانبــودن اســتاندارد های مورد نیاز 
کــودکان و چه بدون مجــوز تحت عناوین مختلــف مانند خانه 

اسباب بازی، مؤسسات زبان کودکان و... .
۲- هماهنگــی و انجام مکاتبات مورد نیاز ســازمان متولی با 
سایر سازمان ها و ارگان ها حســب بخش نامه شماره ۴۰۶ دال بر 

آموزشی بودن مراکز کودکستان ها که به شرح ذیل می باشد:
الف: ماده دو تبصره دو، هماهنگی با سازمان تأمین اجتماعی 
بــا عنایت به ســاعات کارکرد منــدرج در قرارداد بیمه پرســنل 

به صورت تمام وقت و نیمه وقت که ماهانه لیست می گردد.
ب: آموزشــی بودن کودکســتان ها و معافیت مالیاتی (امسال 

کاملا آزاد طبق ماده ۱۰۰ و ۹۵ محاسبه گردید).
پ: اعلام آموزشی بودن کودکستان ها به ادارت ذی ربط از قبیل 

آب، برق، گاز.
۳-تعیین شهریه به وقت منطبق با ماده ۱ در ۱۵ اردیبهشت هر 

سال که تاکنون صورت نگرفته و ابلاغ نشده است.
۴-با عنایت به دارابودن زیرســاخت های مــورد نیاز برخی از 
کودکستان ها برای دایربودن کلاس اول و دوم ابتدایی خواهشمند 

است مجوز مربوطه به این دسته از کودکستان ها اعطا گردد.
۵- از برگــزاری کلاس های پیش ۱ چهارســاله اکیدا در مراکز 
متفــاوت تحت هر عنوانی خــودداری گردد و بــا مراکز مختلف 

برخورد نمایند (این دوره غیررسمی، غیراجباری می باشد).
۶-ســازمان متولــی بــدون درنظرگرفتن زحمــات مهد های 
کــودک در جهت رتبه بندی و استاندارد ســازی مبادرت به حذف 
ســتاره ها، درجه بندی جهت کاهش مبالغ شهریه نموده اند، لذا 
خواهشمندیم ســال ها زحمات تخصصی این مراکز نادیده گرفته 
نشود و ستاره های آنان یعنی سال ها تجارب و تخصصشان دیده 

شود و حقوقشان تضییع نگردد.
گفتنی اســت مدیران مهدکودک بعد از گرفتن قول مســاعد 
از نماینده ریاســت جمهوری برای دیدن مجتبی همتی فر رئیس 
ســازمان دانش آموزی به این سازمان رفتند، اما موفق به دیدار با 

او نشدند.

حبیب احسنی پور

خبر

تجمع اعتراضی مدیران مهدهای کودک در پاستور
مهدکودک ها توان ادامه ندارند
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